
معاون پرورشی وزیر آموزش و پرورش خبر داد

40میلیاردتومان؛ هزینه سالانه 
اردوهای دانش آموزی راهیان نور

 ش�هروند| یک میلیون دانش آموز ب��ه اردوهای 
راهیان نور تا پایان س��ال تحصیل��ی 93 -94؛ اعزام 
می ش��وند اردوهای��ی ک��ه هزینه هایش40 میلیارد 
تومان است. امس��ال 550 هزار دانش آموز با اردوهای 
راهیان ن��ور به مناطق جنگی رفته ان��د؛ این درحالی 
است که س��ال گذش��ته 320 هزاردانش آموز به این 
اردوها اعزام ش��ده بودند و حالا و آنطور که مسئولان 
وزارت آم��وزش و پرورش می گویند، امس��ال تعداد 
این دانش آموزان که به اردوهای راهیان نور رفته اند، 

65 درصد افزایش یافته است. 
اردوهای راهیان نور برای دانش آموزان چندسالی 
می ش��ود که محل بح��ث و نظرهای زیادی ش��ده؛ 
موافقان می گویند که این یکی از قوی ترین برنامه های 
پرورشی برای دانش آموزان است که با همکاری سپاه 
و بسیج برگزار می شود و مخالفان از هزینه های زیاد 
این اردوها، حوادثی که در چند سال گذشته در قالب 
این اردوها برای دانش آم��وزان اتفاق افتاده و محدود 
 شدن فعالیت های معاونت پرورش��ی وزارت آموزش

 و پرورش به برگزاری این اردوها انتقاد می کنند. حالا و 
آنطور که حمیدرضا کفاش، معاون فرهنگی و پرورشی 
وزیر آموزش وپرورش می گوید س��الانه برگزاری این 
اردوها 40 میلیاردتومان هزینه برم��ی دارد. او دیروز 
به نشست خبری آمده بود تا برنامه های هفته تربیت 
اس��لامی را اعلام کند و بع��د حرف هایش به جاهای 
دیگر هم کشیده ش��د. او درباره هزینه های اردوهای 
راهیان نور گفت که 40 میلیارد تومان برای برگزاری 
اردوهای راهیان نور پیش بینی شده است: »20 میلیارد 
تومان توسط بس��یج تأمین ش��د و 5 میلیارد تومان 
از ردیف فعالیت های پرورش��ی، 5 میلی��ارد تومان از 
طریق خانواده ها و یک میلیارد تومان توسط نهادها و 
سازمان ها و مابقی از منابع دیگر تأمین شد.« به گفته 
او »10 تا 20 درصد هزینه اردوهای راهیان نور توسط 
مش��ارکت خانواده ها تأمین می ش��ود و کمک های 
داوطلبانه در م��دارس دولتی نیز بی��ن 5 تا 30 هزار 
تومان برای ش��رکت در اردوهای راهیان نور است که 
البته هیچ دانش آموزی به دلیل پرداخت نکردن وجه 

از حضور در این اردوها منع نشده است.« 
او در ادامه گفت: »ت��ا این لحظه اعزام دانش آموزان 
به اردوهای راهیان نور از مرز 550 هزار نفر گذش��ته 
است؛ البته این برنامه به صورت مشترک توسط وزارت 
آموزش و پرورش و بسیج اجرا می شود و تا پایان سال 
تحصیل��ی ادام��ه دارد ک��ه امیدواری��م یک میلیون 
دانش آموز به اردوهای راهیان نور اعزام شوند.« کفاش 
درباره تفاوت اردوهای راهیان نور امس��ال نسبت به 
سال های گذش��ته گفت: »حضور مدیران مدارس به 
همراه کاروان ها، اع��زام روحانیون به همراه کاروان ها 
و منحصر کردن اعزام ها با اتوبوس جوان سیر بسیج و 
خطوط ریلی موجب شده است تا به لطف پروردگار تا 
امروز حادثه ای در اردوهای راهیان نور نداشته باشیم.« 
به گفته او »برگزاری راهیان ن��ور در دو زمان متوقف 
ش��د که زمان امتحان��ات دانش آم��وزان و زمانی که 
هوای خوزستان به دلیل گردوغبار آلوده بود، اردویی 
نداشتیم؛ در ایام عید نیز با توجه به این که ستاد راهیان 
نور اردوه��ای خانوادگی راهیان نور را برگزار می کند، 
اردوی راهیان نور دانش آم��وزی در ایام نوروز متوقف 

شده و بعد از آن ادامه خواهد داشت.« 
کف��اش از اعزام 2600 دانش آموز پس��ر در س��ال 
تحصیلی جاری به عمره مفرده خبر داد: »اولین کاروان 
عتبات عالیات هفته گذش��ته اعزام شد و مقرر شده 
است که تا پایان اسفند یا فروردین، 5 هزار دانش آموز 
دختر به همراه مادر و پسران به همراه پدر به عتبات 
عالیات مشرف ش��وند. برای این سفرها با بانک های 
عامل رایزنی هایی شده اس��ت و به دانش آموزان وام با 
بهره کم تعلق می گیرد که وام حج عمره قطعی شده 

است.« 
 اجرای طرح امام شناسی و مصباح الهدی 

در مدارس کشور
او در ادامه این نشست خبری به دیگر فعالیت های 
معاونت پرورشی و فرهنگی اش��اره کرد. او با اشاره به 
فعالیت دانشگاه فرهنگیان در جذب دانشجوی امور 
تربیتی گفت: »سال 95 اولین گروه از فارغ التحصیلان 
 امور تربیت��ی دانش��گاه فرهنگیان ج��ذب آموزش
  و پرورش می ش��وند.« کف��اش درباره اج��رای طرح

 امام شناس��ی و مصباح الهدی در مدارس کشور هم 
گفت: »ب��رای دوره ابتدای��ی 14 کتاب و ب��رای دوره 
متوس��طه اول نیز 14 کتاب چاپ ش��ده است؛ هنوز 
کتب متوسطه دوم آماده نشده است اما هدف از اجرای 
این طرح آشنایی بیشتر دانش آموزان با سبک زندگی 

اهل بیت)ع( است.«
او درباره فعالیت هیئات مذهبی ویژه دانش آموزان 
هم گفت:  »اجرای طرح »احلی من العسل« در میادین 
بزرگ ازجمله اقدامات موثر ب��رای حضور نوجوانان 
و جوانان در عرصه و مناس��بات مرب��وط به حضرت 

اباعبدالله الحسین )ع( بود.« 
کفاش همچنی��ن گفت که در س��ال آینده برنامه  
متمرکز کشوری در سطح تهران برای جشن تکلیف 
دانش آموزان برگزار می ش��ود و در اس��تان ها هم این 
جشن به صورت متمرکز اس��تانی برگزار می شود »تا 
این روز در ذه��ن دانش آموزان به عنوان نقطه عطفی 

نهادینه شود.« 
معاون پرورشی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش 
در ادامه گفت که »نتایج فعالیت مدارس در روزهای 
پنجشنبه در نیمه دوم فروردین 94 اعلام می شود.« 
او همچنین گفت که ش��بکه اجتماعی دانش آموزی 
)شاد( س��ال 94 راه اندازی می ش��ود:  »م��ا در حوزه 
فضای مجازی باید فعال وارد شویم و در این خصوص 
دوره های آموزش��ی را برای تمام معاونان پرورش��ی 
پیش بینی کردیم و آموزش های فناوری در سال 94 
جزو اولویت های ماست. اعلام کرده بودیم فاز اول این 
شبکه در دهه فجر اجرا می شود اما فاز مطالعاتی آن 
طول کشید و تا پایان سال 93 فاز مطالعاتی آن به پایان 
خواهد رسید البته دامنه آن را ثبت کرده ایم و متولی 

آن در سازمان دانش آموزی مشخص شده است.« 
او اظهار امیدواری کرد در  سال 94 بخش زیادی از 

دانش آموزان جذب شبکه اجتماعی شوند.

سازمان حفاظت محیط زیست برسر دوراهی تبدیل شدن به وزارتخانه یا ادغام در وزارت جهادکشاورزی

دو طرح موازی مجلس برای تغییر وضع سازمان محیط زیست
 معصومه ابتکار:  دلواپسان می خواهند محیط زیست را منحل کنند با وجود این که محیط زیست پس از صلح و آرامش اولویت نخست را در جهان دارد
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ش�هروند| خواب تغیی��ر برایش دیده ان��د. طرح 
دوفوریتی ادغامش در وزارت جهاد کش��اورزی با 82 
امضا به هیأت رئیس��ه مجلس ارایه شده و برخی دیگر 
هم به دنبال جمع آوری امض��ا برای طرح تبدیل آن به 
وزارتخانه هستند. دو طرح موازی در یک مجلس برای 

تغییر سازمان حفاظت محیط زیست. 
موضوع تغییر وضع سازمان محیط زیست، موضوع 
جدیدی نیست، پیش از این هم بارها مطرح شده بود، 
همچون یک سال پیش یعنی اسفندماه  سال گذشته 
که یکی از اعضای کمیس��یون کش��اورزی مجلس از 
تلاش نمایندگان برای الحاق س��ازمان محیط زیست 
به وزارت جهاد کش��اورزی خب��ر داده و گفته بود که 
در صورت مخالفت طرح تش��کیل وزار تخانه پیگیری 

می شود. 
حالا به نظر می رسد این دو موضوع تقریبا همزمان از 
سوی مجلسی ها در حال پیگیری است. طراحان طرح 
ادغام چندگام جلوترند. آنها دو فوریت ادغام سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت در وزارت جهاد کشاورزی را 
با 82 امضا به هیأت رئیس��ه مجلس تقدی��م کرده اند. 
این در شرایطی اس��ت که یکی از اعضای فراکسیون 
محیط زیس��ت مجلس در گفت وگو با »ش��هروند« از 
طرح وزارتخانه شدن سازمان حفاظت محیط زیست 
خبر داده و می گوی��د: »در روزهای گذش��ته طرحی 
درخصوص وزارتخانه شدن س��ازمان آمده و در حال 

امضا شدن است.« 
مهرداد بائوج لاهوت��ی درباره این ط��رح می گوید:  
»موضوع ادغام سازمان محیط زیس��ت با وزارت جهاد 
کشاورزی بحثی قدیمی بود که منتفی شد. طرح این 
موضوع از نظر ما معنایی ندارد و کار درس��تی نیست. 
اخیرا بحث وزارتخانه ش��دن س��ازمان محیط زیست 

مطرح شده که پیگیر این موضوع هستیم.« 
او با اش��اره به این که موضوع تغییر وضع س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت به دلیل پاسخگو نبودن این 
سازمان به نمایندگان مجلس مطرح شده است، ادامه 
می دهد:  »به دلیل اهمیتی که سازمان دارد، پیشنهاد ما 
وزارتخانه شدن آن است. چنانچه سازمان به وزارتخانه 
تبدیل شود، هم به نفع کشور و هم به نفع خود سازمان 
است، زیرا در این صورت امکان ارتباط برقرار کردن با 
نمایندگان بهتر از قبل فراهم خواهد بود. از سوی دیگر 
سازمان خود پاسخگوی مسائل و مشکلاتی است که در 
این خصوص وجود دارد یا به وجود خواهد آمد. در حال 
حاضر اگر سازمان مشکلی داش��ته باشد یا در مسائل 
زیست محیطی مشکلی به وجود بیاید، به دلیل این که 

این س��ازمان یکی از معاونت های ریاس��ت جمهوری 
است، شخص رئیس جمهوری باید پاسخگوی سوالات 
نمایندگان مجلس باشد. این در حالی است که وقتی 
سازمان به وزارتخانه تبدیل ش��ود، وزیر این وزارتخانه 
پاسخگوی تمامی مسائل خواهد بود. این موضوع باری 

از دوش رئیس جمهوری هم برمی دارد.« 
او درباره این که به گفته ش��ما، موضوع ادغام سازمان 
حفاظت محیط زیست با وزارت جهاد کشاورزی بحثی 
قدیمی اس��ت، این در حالی اس��ت که خبر امضا شدن 
طرح دوفوریتی ادغام س��ازمان حفاظت محیط زیست 
با وزارت جهاد کشاورزی را جواد کریمی قدوسی عضو 
کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس 
روز یکشنبه داده اس��ت، هم تأکید می کند که »ایشان 
نظر خودشان را گفته اند. اگر قرار باشد براساس تطابق 
وظایف سازمان با وزارتخانه ای، طرح ادغام این سازمان 
با وزارتخانه موردنظر مطرح ش��ود، وظایف س��ازمان با 
بس��یاری از بخش ها و وزارتخانه ها ارتب��اط دارد، مثلا 
سازمان در زمینه بهداشت و سلامت هم وظایفی دارد. 
وظایف سازمان در این بخش چه ربطی به وزارت جهاد 
کشاورزی دارد که قرار باشد این سازمان در وزارت جهاد 
ادغام ش��ود؟ سازمان در مس��ائل مختلفی نقش بازی 
می کند، چرا باید در وزارت جهاد کشاورزی ادغام شود؟« 
در هفته های گذشته، نمایندگان مجلس انتقادهای 
بسیاری به عملکرد س��ازمان حفاظت محیط زیست 
وارد دانس��ته و عملکرد ای��ن س��ازمان را زیرذره بین 
برده اند، لاهوتی دلیل این ام��ر را، بحرانی بودن وضع 
زیس��ت محیطی کش��ور می داند و یادآوری می کند 
ک��ه »رئیس جمه��وری و رئی��س س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت هم درباره وضع محیط زیستی کشور 
اعلام کرده اند که به مرز بحران رسیده ایم. حساسیت 
مجلسی ها بر عملکرد س��ازمان محیط زیست هم به 
دلیل بحرانی بودن این وضع است. ما نمی گوییم ابتکار 
مقصر اس��ت، ولی در بحث مس��ائل زیست محیطی 
سقوطی 70پله ای را تجربه کرده ایم. وقتی به خط قرمز 
رسیده ایم انتظار تلاش بیش��تری داریم. مخصوصا از 
آدم باتجربه ای همچون ابتکار که سابقه حضور در این 
س��ازمان را دارد و فرد باتجربه ای درخصوص مسائل 

زیست محیطی است.« 
او درب��اره بحث ح��ذف اعتبار 60 میلی��ارد تومانی 
که دولتی در لایحه بودجه س��ال 94 ب��رای مقابله با 
گردوغبار، پیش��نهاد کرده بودند، می گوید:»مخالفت 
مجلس با اختصاص این بودجه از درآمد شهرداری بود. 
دولت پیشنهاد داده بود این بودجه از محل عوارضی که 

شهرداری دریافت می کند، تأمین شود. ما با اختصاص 
این اعتبار از محل درآمدهای شهرداری مخالف بودیم و 
معتقدیم که اعتبار باید از درآمدها و بودجه دولت تأمین 
شود نه از درآمدهای ش��هرداری، آن هم در شرایطی 
که شهرداری برای نوس��ازی ناوگان حمل ونقل خود 
دچار مشکل اعتباری اس��ت. در بحث محیط زیست 
نگاه مثبتی داری��م، به همین دلیل بودجه س��ازمان 
محیط زیست نه تنها کاهشی نیافته بلکه افزایش یافته 

است.« 
با ادغام سازمان مخالفیم

»س��ازمان، ی��ک مجموع��ه حاکمیت��ی و نظارتی 
محسوب می شود، نباید درگیر مسائل حاشیه ای شود 
که وظایف سازمان را زیر سایه می برد.« مخالفان طرح 
ادغام سازمان حفاظت محیط زیس��ت با وزارت جهاد 
کشاورزی کم نیستند، بسیاری از اعضای فراکسیون 
محیط زیست مجلس با این طرح مخالف بوده و آن را 
مخالف برنامه پنج ساله پنجم و وظایف ذاتی سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت می دانن��د. در همی��ن  باره 
محمدسادات ابراهیمی با اشاره به این که این طرح هم 
خلاف قانون و هم خلاف برنامه پنج ساله پنجم است، 
به »شهروند« می گوید:  »با ادغام این سازمان مخالفم. 
س��ازمان باید دارای اقتدار و اس��تقلال باشد. سازمان 
به عنوان یک س��ازمان حاکمیتی و نظارتی محسوب 
می شود نباید این س��ازمان درگیر مسائل حاشیه ای 

شود.« 
عضو فراکس��یون محیط زیست در پاس��خ به این که 
چرا در ماه های اخیر نمایندگان امضاهای مختلفی پای 
نامه هایی می زنند که محیط زیست را نادیده می گیرند، 
می گوید: »برخی دوست دارند، تنها به اجرای پروژه های 
عمرانی فکر کنند آن هم بدون در نظر گرفتن مس��ائل 
زیست محیطی. اگر این سازمان به وزارتخانه تبدیل شود، 
این فشارها صدچندان می شود. اگر به این سرنوشت دچار 

شود، نمی تواند به خوبی به وظایف خود عمل کند.« 
او ادامه می دهد: »اینکه می گویم فشارها نمی گذارد 
سازمان به وظایف خود عمل کند به معنای آن نیست 
که عملکرد س��ازمان را مطلوب بدانم، اما این موضوع 
را قبول دارم که وضع زیس��ت محیطی کشور مناسب 
نیست. مسائل و مش��کلاتی در بخش آب، خاک، دریا 
و ... داریم که این مش��کلات محصول چندین  س��ال 
بی توجهی و کوتاهی در بخش محیط زیست است. با 
توجه به بحرانی که کشور از نظر مسائل زیست محیطی 
با آن مواجه اس��ت، طرح موضوعات اینچنینی، یعنی 
تغییر در وضع و ماهیت سازمان می تواند به مشکلات 

زیست محیطی دامن زده و مشکلات را بیشتر کند.« 
سادات ابراهیمی با تأکید بر این که اگر محیط زیست 
برای م��ا اهمی��ت دارد باید با ه��م متحد ش��ده و با 
نشست های مشترکی مسائل و مش��کلات آن را حل 
کنیم، می گوید: »باید از س��ازمان حمای��ت کنیم. در 
ش��رایطی که مسائل زیس��ت محیطی حاد شده باید 
درصدد حل آن باشیم نه این که به حواشی و موضوعاتی 

که چندان نتیجه بخش نیستند، بپردازیم.« 
او درب��اره این که چرا نمایندگان مجلس در ماه های 
اخیر، رفتارهایی بر ضدمحیط زیس��ت از خود نش��ان 
می دهند، همچون نامه ای که برای س��اخت جاده ابر 
امضا شد یا حذف اعتبار 60 میلیارد تومانی برای مقابله 
با گردوغب��ار و طرح ادغام با وزارت جهاد کش��اورزی، 
می گوی��د:  »به نظر من م��ردم بهترین قضاوت کننده 
هس��تند. مردم می بینند بین گفتار و ک��ردار تناقض 
وجود دارد و متوجه می شوند که سازمان دچار حواشی 
سیاسی شده یا دیگران به خاطر مسائل خاصی دست 
به اقداماتی نادرس��ت می زنند و عکس العمل نش��ان 
می دهند. قضاوت با مردم اس��ت. به  هر حال کشور ما 
کشوری که دموکراس��ی در آن حاکم است، از منظر 
همین دموکراس��ی هم مجلس طرح��ی می دهد یا 
دولت لایحه ای ارایه می کند و درباره مس��ائل مختلف 
بحث هایی صورت می گی��رد و در نهای��ت طرحی یا 
لایحه ای تصویب یا رد می ش��ود. ای��ن موضوع طرح 
الحاق سازمان به وزارت جهاد کشاورزی هم از همین 
دست است، اما آنچه مهم است، رعایت اساس و شالوده 
قانون گذاری است که مبنای آن کار کارشناسی باشد. 
امیدواریم در این خصوص هم برآیند نظرات مجلس راه 

صواب باشد.« 
پاسخ ابتکار به دلواپسان محیط زیست

طرح 82 امضایی نمایندگان مجلس برای دو فوریت 
ادغام سازمان حفاظت محیط زیس��ت با وزارت جهاد 
کشاورزی از سوی رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
هم بی پاس��خ نماند. معصومه ابتکار که این روزها زیر 
سایه انتقادهای بسیاری از سوی نمایندگان مجلس قرار 
دارد، در سخنرانی روز گذشته خود در جمع دانشجویان 
دانشگاه شریف، با اشاره به این که دلواپسان می خواهند 
محیط زیست را منحل کنند، گفت: »به رغم تفکر جهانی 
که در حال حاضر پس از ایجاد صلح، آرامش و امنیت در 
جهان، محیط زیست نخستین اولویت را دارد، در ایران 
شاهد آن هستیم که 82 نماینده مجلس طرح انحلال 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت و ادغام آن در وزارت 

جهاد کشاورزی را پیگیری می کنند.« 

روي خط خبرخبر

وزیر علوم: 

 ایران قربانی نگاه تبعیض آمیز 
جهان توسعه یافته به علم و فناوری است

ش�هروند| وزیر علوم، یکی از مش��کلات کنونی 
جهان را برخورد تبعیض آمیز با کش��ورهای در حال 
توس��عه در حوزه های آموزش، علم و فناوری دانست. 
او در این  باره گفت:  »باعث تاس��ف است که اعلام کنم 
جمهوری اس��لامی ایران یکی از بزرگترین قربانیان 
نگاه تبعیض آمیز جهان توسعه یافته به علم و فناوری 
و نوآوری اس��ت. فراتر از این کش��ورهای پیشرفته در 
زمینه انتقال فناوری و به خصوص فناوری های حساس 
و پیشرفته نه تنها برخوردی تبعیض آمیز، بلکه نگاهی 

سیاسی و تنگ نظری دارند.« 
محمد فرهادی در اجلاس وزرای علوم کشورهای 
عضو جنبش عدم تعهد گفت : »سازمان های بین المللی 
در چند دهه گذش��ته شاهد ش��کل گیری نهادهای 
علمی و فناوری در کنار ساختارهای سیاسی بوده اند. 
این روند در س��ازمان ملل متحد، س��ازمان همکاری 
اسلامی، اتحادیه اروپا، اتحادیه آفریقا و اتحادیه حاشیه 
اقیانوس با تأس��یس نهادهای علوم و فن��اوری مانند 
یونسکو، آیسسکو، شورای علوم و فناوری آفریقا و مرکز 
منطقه ای علوم و انتقال فناوری حاشیه اقیانوس هند 

دنبال شده است.« 
او با بیان این که جنبش عدم تعهد در دوره ریاست 
ایران درحال پشت س��ر گذاشتن تحولی چشمگیر 
اس��ت، ادامه داد:  »با م��روری بر اس��ناد و بیانیه های 
جنبش عدم تعهد شاهد این هستیم که مسأله علم 
و فن��اوری از اجلاس  س��ال 73 س��ران در الجزایر به 
شکل های مختلف دغدغه رهبران کشورهای در حال 
توس��عه بوده و این دغدغه تاکنون نیز همچنان ادامه 

پیدا کرده است.« 
فرهادی اف��زود: »ام��روز ب��ا حض��ور وزرای علوم 
کش��ورهای عضو جنبش عدم تعهد در این اجلاس 
این درخواست و دغدغه دیرینه رهبران جهان در حال 
توسعه محقق شده و با ترتیب دادن اولین نشست در 
بالاترین سطح تصمیم گیران علم و فناوری جنبش 
عدم تعهد، بن��ای برنامه ریزی و پیگی��ری نظام مند 
علم و فناوری در جنب��ش عدم تعهد به عنوان یکی از 
حیاتی ترین نیازهای بشری ایجاد ش��ده است. ادامه 
راهی که امروز در تهران ش��روع ش��ده، نیازمند اراده 
جمعی کشورهای عضو و بیش از همه وزرای علوم که 

تصمیم گیران علم و فناوری هستند، است.« 
فرهادی در ادامه با تأکید بر این که همه برنامه های 
توس��عه ای در کش��ورهای در حال توس��عه و کمتر 
توسعه یافته باید بر پذیرش اصل توجه عام به تمامی 
قومیت ه��ا، مذاه��ب و جنس��یت پایه ریزی ش��ود، 
ادامه داد: »هرگون��ه مدیریت فرامل��ی و غیربومی بر 
برنامه های توس��عه ای کش��ورهای در حال توسعه و 
کمتر توس��عه یافته به خاطر بی توجهی به فرهنگ و 
خواسته های علمی و ظرفیت های موجود در کشورها 

محکوم به شکست است.« 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: »کشورهای 
پیش��رفته تر باید این واقعیت انکارناپذی��ر را قبول 
کنند که عل��م و فناوری در مرزه��ای ملی محصور 
 نشده و دانش��مندان و محققان برجسته کشورهای
 در حال توس��عه، حصارهای س��اختگی برای علم و 
فناوری را کنار خواهند زد. ای��ران نمونه انکارناپذیر 
از تلاش برای بومی س��ازی علم، فناوری و شکستن 
این حصارها اس��ت. فناوری های نانو، بیو، پزشکی، 
مهندسی پزشکی، ژنتیک، هوافضا و هسته ای ایران 
به رغم هم��ه محدودیت ها، تحریم ه��ای ظالمانه و 
حتی ترورهای دانشمندان هسته ای، پویا و بالنده در 
سطحی جهانی به مسیر توسعه خود ادامه می دهند.« 
 فره��ادی در ادام��ه تأکی��د ک��رد: »همکاری ه��ای 
جنوب – جنوب در جهانی که کشورهای توسعه یافته 
به ه��ر بهانه و دلیل��ی از مسئولیت های ش��ان در قبال 
کشورهای در حال توسعه و کمتر توسعه یافته شانه خالی 
می کنند تنها راه قابل اتکای کشورهای عضو جنبش عدم 

تعهد برای ارتقای سطح علمی و فناوری است.« 

در شهر

شهروند| اختلاف نظرها و چالش ها درباره ایمنی 
مرکز تجارت جهانی، ساختمان تجاری بزرگی که در 
ضلع جنوبی میدان فردوس��ی تهران درحال ساخت 
اس��ت درحالی بالا گرفته که مالک این پروژه از ادامه 
ساخت وساز آن خبر می دهد اما اعضای شورای شهر 
تهران می گویند س��اخت این پ��روژه به دلیل این که 
حداقل ضوابط ایمنی را رعایت نکرده، متوقف ش��ده 
اس��ت و بهره برداری از آن مشروط به ایمن سازی آن 
اس��ت.پرونده س��اختمان معروف به تجارت جهانی 
فردوس��ی، از حدود یک س��ال پیش در شورای شهر 
تهران باز است. اعضای شورا در کمیسیون شهرسازی 
و معماری ش��ورا گفتند که گزارش هایی درباره عدم 
رعایت ضواب��ط ایمنی در فرآیند ساخت وس��از این 
مجتمع دریافت کرده اند و نظارت ها و بررس��ی ها از 
همان زمان ش��روع ش��د. محمدمهدی تندگویان، 
نایب رئیس کمیسیون شهرس��ازی و معماری شورا 
پس از پایان بررس��ی ها اعلام کرد که این ساختمان 
حداقل ضوابط ایمنی را هم رعایت نکرده و آن را یک 
»فاجعه سازه ای« در تهران خواند و گفت: »تا زمانی که 
این ساختمان ایمن سازی نش��ود اجازه بهره برداری 
از آن داده نخواهد شد.« به گفته تندگویان،»سازه ای 
که درحال حاضر ساخته شده است با نقشه ای که به 
شهرداری ارایه شده و برای آن پیش پروانه گرفته شده 
یکی نیست. آن نقشه مربوط به سازه مسکونی است و 
با آن یک مجتمع تجاری ساخته اند.« این عضو شورای 
شهر تهران می گوید که با توجه به تردد 5 تا 8 هزار نفر 
در ساعت در این مکان در صورت افتتاح، نگرانی های 
جدی درباره ریزش این سازه وجود دارد. از سوی دیگر 
رئیس سازمان نظام مهندسی هم گفته است که این 
س��اختمان نیاز به مقام س��ازی دارد. این حرف ها در 
روزهای اخیر س��اختمان تجارت جهانی فردوسی را 
در صدر خبرهای شهری قرار داده است. خط و نشان 
شورا برای پروژه ای که خیلی ها فکر می کردند تا چند 

وقت دیگر به بهره برداری می رسد حالا صدای اعتراض 
مالک این پروژه را هم بلند کرده است. ابوالفضل کلایی 
مالک مرکز تجارت جهانی فردوس��ی دیروز در یک 
نشست خبری گفت آنچه درباره ناامنی این ساختمان 
منتشر شده به تحریک تعدادی از کارمندان و کارگران 
اخراجی این پروژه بوده است. او گفت:  طبیعی است 
به دلیل ساخت چنین پروژه  عظیمی در این منطقه 
رقبایی داشته باشیم و افرادی هم کم لطفی کنند و 
تنش هایی ایجاد کنند. گروهی اخاذ در اواسط  سال 
فروش پروژه های این مرکز را برعهده داش��تند که به 
دلیل زیاده خواهی آنها را اخ��راج کردیم. این افراد به 
ارگان هایی همانند شورای شهر، ستاد بحران، بازرسی 
کل کشور، بازرسی شهرداری و ... عکس هایی را ارسال 
کردند که درست نبوده است، شکایتی علیه این افراد 
انجام داده ایم حتی یک شب بازداشت شده اند و تعهد 
دادند دست از کارهایش بردارند. او ادامه داد: نامه های 
ارایه شده از شهرداری موجود است و مشکلی وجود 
ندارد و ابهامات برای این پ��روژه به دلیل همان گروه 
اخاذ بوده است. این که می گویند سازه دچار مشکل 
است باید بگوییم که آخر مرداد ماه امسال دوباره پروانه 
گرفته ایم.مالک مرکز تجارت جهانی فردوس��ی، در 
پاسخ به این پرسش که اگر اعلام شود باید این پروژه 
مقاوم سازی شود، چه خواهید کرد، گفت: اگر اینطور 
باش��د حتما تمکین می کنیم.آنطور که تندگویان، 
نایب رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای 
اسلامی ش��هر تهران می گوید کارشناس��ان پس از 
بررسی دقیق نقش��ه به این جمع بندی رسیدند که 
نقشه ارایه شده، نقش��ه ای صوری بوده که برای اخذ 
پیش پروانه مورد اس��تفاده قرار گرفته است و نقشه 
ملاک عمل در ساخت نمی باشد. به گفته تندگویان 
درحال حاضر س��اخت این پ��روژه به دلیل تخلفات 
 م��اده 100 و ن��ه از نظر ایمنی، توس��ط ش��هرداری 

متوقف شده است.

به دلیل رعایت نکردن ضوابط ایمنی سازه ای

بهره برداری از مرکز تجارت جهانی فردوسی مشروط شد


